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از منابع آبي موجب 
ش�ده تا علاوه بر 
ايجاد كم آبي در بيش�تر مناطق كشور با بحران 
زيست محيطي مواجه ش�ويم. بررسي ها نشان 
مي دهد تاكنون تعداد قابل توجهي از تالاب هاي 
كشور بر اثر استفاده بي رويه از منابع آبي خشك 
ش�ده اند كه دراين ميان مي توان به تالاب هاي 
پريشان در استان فارس، هامون در سيستان و 
بلوچستان و تالاب هاي آلاگل، آلماگل، آجي گل 
و گميشان در استان گلستان اشاره كرد.  هفته 
گذشته بود كه وجود بحران در تالاب »الله آباد« 
قزوين موجب شد تا پاي مسئولان محيط زيست 
 به اي�ن منطق�ه باز ش�ده ت�ا ب�راي جلوگيري 
از بح�ران ب�ه فك�ر چاره انديش�ي باش�ند. 

    
آمارها نش��ان مي دهد وجود تالاب ها در كش��ور 
موجب ش��ده تا علاوه بر تأمين منابع آبي، جلوي 
برخي از آسيب هاي زيست محيطي از جمله بروز 
گرد و خاك گرفته شود، با تمام مزايايي كه مي تواند 
اين تالاب ها براي حيات بش��ري داشته باشد اما 
استفاده نامناسب و بهره برداري بيش از حد از اين 
مكان هاي طبيعي موجب شده تا اين روزها اكثر 
آنها يا خشك شده يا در آستانه خشك شدن قرار 
بگيرند اين درحالي است تاكنون نتوانسته ايم پس 
از بروز بحران هاي اين چنيني چاره انديشي مناسب 
كنيم كه دليل اين مدعا وجود پديده گرد و خاك 

در استان هاي غربي و جنوبي كشور است. 
   زنگ خطر براي تالاب »الله آباد«

از مدت ها قبل مس��ئولان محيط زيس��ت استان 
قزوين در بررسي هايي كه از تالاب»الله آباد« قزوين 
داش��تند اعلام كردند كه اين محيط طبيعي در 

آستانه خشك شدن قرار گرفته و اگر تدبيري براي 
جلوگيري از اين فاجعه زيست محيطي انديشيده 
نش��ود خش��ك ش��دن آن به كانون ريزگردهاي 
خطرن��اك تبديل ش��ده و تنف��س جمعيت 20 
ميليوني س��ه اس��تان البرز، تهران و قزوين را با 
مخاطره مواجه خواهد ك��رد. اين موضوع موجب 
شد تا اوايل هفته گذش��ته رئيس سازمان محيط 
زيس��ت براي بازديد و چاره انديشي در اين زمينه 
به استان قزوين س��فر كند.  در اين بازديد بدون 
آنكه تصمي��م و اقدام جدي در اي��ن زمينه انجام 
بگيرد، رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت 
تنها بر تشكيل كارگروهي براي مطالعه آسيب ها، 
فرصت ها و تثبيت وضعيت موجود تالاب »الله آباد« 
تأكيد كرد و قرار ش��د بعد از اعلام نتيجه در اين 
خصوص چاره انديشي ش��ود.  مديركل حفاظت 

محيط زيست استان قزوين با اش��اره به اهميت 
وجود و حفظ اين تالاب مي گويد: »دشت الله آباد 
قزوين يك تالاب فصلي با 33 هزار هكتار مساحت 
است كه از دو اكوسيستم آبزي و خشكي تشكيل 
شده و محل گونه هاي مختلف حيات وحش و انواع 
پرندگان نادر به شمار مي رود.« سياوش شمسي پور 
مي افزايد: »در حال حاضر بيش از ۱۱0 گونه پرنده 
در اين تالاب مشاهده شده اس��ت كه در صورت 
خشك شدن تالاب بخش قابل توجهي از آن ها از 
بين مي روند.« اين مسئول ادامه مي دهد: »بسياري 
از پرندگان اين تالاب از گونه هاي كمياب و ناياب 
در جهان هستند از اين رو با برنامه ريزي هاي انجام 
شده در تلاشيم تا از خشكي تالاب جلوگيري كرده 
و در صورت همراهي و كمك مس��ئولان س��ايت 

پرنده شناسي در اين مكان تأسيس شود.«

   همكاري همه جانبه براي حفظ تالاب
از آنجا كه براي حفظ محيط زيس��ت به همكاري 
همه جانبه نياز است لذا براي اينكه اين تالاب دچار 
بحران نشود بايد همه سازمان ها و كساني كه در اين 
رابطه مي توانند نقش آفريني كنند پاي كار بيايند.  
نماينده مردم آبيك و قزوي��ن در گفت وگو با جوان 
مي گويد: »از آنجا كه اين تالاب فصلي بوده و تنها در 
زمان هايي كه بارش ها مناسب است داراي آب فراوان 
مي شود كه اين موضوع تأثير بسيار خوبي از لحاظ 
زيست محيطي در منطقه دارد.« سيدحميد زرآبادي 
در خصوص علت بروز بحران در اين تالاب مي افزايد: 
»متأسفانه چراهاي بي رويه و وجود چاه هاي غيرمجاز 
موجب شده تا به ش��دت آب موجود در اين تالاب 
كاسته شود و ادامه روند كنوني مي تواند باعث خشك 
شدن آن شود.« اين نماينده مجلس ادامه مي دهد: 
»وجود اين تالاب در منطقه موجب شده تا اراضي 
كشاورزي رونق گرفته و علاوه بر آن زيستگاه مهمي 
براي بسياري از پرندگان كمياب و ناياب در جهان 
به ش��مار مي رود و از همه مهم تر نقش مهمي را در 

جلوگيري از بروز بحران گردوخاك دارد.«
   سازمان ها پاي كار بيايند

از آنجا كه براي حل هرگونه بحران در كشور نيازمند 
تعامل ميان سازمان ها و افراد مختلف هستيم لذا 
حل بحران تالاب »الله آباد« نيز از اين قاعده مستثني 
نيست.  نماينده مردم آبيك و قزوين در اين خصوص 
مي گويد: »از آنجا كه براي حل اين بحران نيازمند 
تعامل برخي سازمان هاي مرتبط در سطح استان 
هستيم لذا در سفر رئيس سازمان محيط زيست 
به قزوين قرار شد س��ازمان محيط زيست، منابع 
مديريت آب و منابع طبيعي در جلساتي كه برگزار 
خواهند كرد با انجام تعاملات در بين خود راه هاي 

جلوگيري از اين بحران را ترسيم و اجرايي كنند.«

در ش��رايطي كه بحران آب در كش��ور هر روز در 
حال گسترش است و زندگي همه موجودات زنده 
به نوعي تحت تأثير اين بحران قرار گرفته است، 
آمارهاي رس��مي حاكي از اين اس��ت كه بخش 
كش��اورزي ايران بيش از 80 درصد آب كشور را 
مصرف مي كند و بازدهي اين ميزان مصرف آب، 
تنها 30 تا 40 درصد برآورد شده است! به عبارتي، 
كشاورزي سهم عمده اي در دامن زدن به بحران 
كم آبي كشور دارد. اين در حالي است كه با اصلاح 
الگوي كشت، تبديل كشاورزي از حالت سنتي به 
مكانيزه و استفاده از روش آبياري قطره اي تا حد 
چش��مگيري مي توان از اين ميزان هدررفت در 
بسياري از اس��تان ها جلوگيري كرد. با اين حال 
اين طرح هم همچون بسياري از راهكار هاي ديگر 
سال ها در پشت درهاي بي توجهي و بي مسئوليتي 

مسئولان مسكوت ماند. 
اواسط دهه 80 برخي مسئولان استان گلستان با 
صراحت اعلام كردند 98درصد الگوي كشت در 
گرگان بايد تغيير كند و با توجه به محدوديت آبي 
در استان، كشت برنج در منطقه بايد محدود شود. 
طبق اظهارات محمداسماعيل اسدي عضو هيئت 
علمي مركز تحقيقات كشاورزي استان گلستان 

همان زمان در پيش نويس اصلاح الگوي كش��ت 
استان هم مشخص شده بود هر محصولي در چه 
منطقه اي كش��ت ش��ود، علاوه بر اين، مهم ترين 
فاكتوري كه در الگوي جديد در نظر گرفته شده 
بود، توجه به محدوديت منابع آب بود كه به همين 
دليل، هيچ گونه كش��ت برنجي به جز در اراضي 
نس��خ كاري كه حدود ۱0 تا ۱2 هزار هكتار و در 
دهنه محمدآباد و زرين گل قرار داشت و از گذشته 
از حق آب سطحي براي كشت استفاده مي كردند، 
براي اس��تان در نظر گرفته نش��د.  اسدي معتقد 
است در تهيه طرح مذكور يك نظام الگوي كشت 
به صورت پايدار و مبتني بر حفظ محيط زيست و 
شيوه هاي جديد كش��ت در نظر گرفته شده بود، 
اما متأسفانه كس��ي عزم جدي براي عمل كردن 
به آن نداشت به همين دليل اين طرح روي كاغذ 
باقي ماند.  طرحي كه اگر چند س��ال پيش طبق 
مصوباتش در استان گلستان پياده سازي مي شد 
امروز بخش كشاورزي اين اس��تان با اين اتفاقات 
ناخوشايند دس��ت به گريبان نبود.   ناگفته نماند 
همان زمان كارشناسان در بسياري از استان هاي 
ديگر از جمله لرستان، اصفهان، همدان و... خواستار 
توقف كشت محصولات آب بر از جمله هندوانه و 

توجه به كشت جايگزين در راستاي اصلاح الگوي 
كشت شدند اما اين هشدارها هم بي اثر ماند. حالا 
بخش كش��اورزي نه تنها خود در اث��ر بي آبي به 
وضعيت بحراني رسيده بلكه سبب هدررفت ميزان 
قابل توجهي از منابع آبي كشور شده است و چشم 
اميد همه به اراده مسئولان در اجراي طرح نجات 

بخش كشاورزي است. 
   مطالعات كارشناسي، حلقه مفقوده طرح

طبق نظر كارشناس��ان، عدم ش��ناخت كافي در 
خصوص ش��رايط جغرافيايي منطقه و منابع آبي 
موجود آن از جمله عواملي است كه سبب ايجاد 
وضعيت بحراني در بخش كش��اورزي شده است. 
موضوعي كه يكي از اعضاي هيئت علمي دانشگاه 
علوم كشاورزي و منابع طبيعي گرگان آن را يكي از 

اجزاي مهم طرح اصلاح الگوي كشت مي داند. 
بهن��ام كام��كار دراين خص��وص معتقد اس��ت: 
»هنگامي ك��ه از طراحي الگوي كش��ت صحبت 
مي شود، نكته حائز اهميت اين است كه محدوده  
جغرافيايي اراض��ي كه كاربري زراع��ي براي آن 
تعريف شده، كاملًا مشخص باشد و همچنين يك 

شناخت كامل از اين حوزه وجود داشته باشد.«
ضمن اينكه كشت محصولات در مناطق مختلف 

غالباً بدون هيچ بررس��ي دقي��ق و اولويت بندي 
نيازها و بدون توجه به موقعيت جغرافيايي منطقه 
انجام مي ش��ود. به عنوان نمونه در منطقه اي كه 
سال هاست گندم كاشته مي شود هيچ مطالعه و 
تلاش��ي براي لزوم يا عدم لزوم تداوم كشت اين 
محصول انجام نمي شود. كامكار در اين خصوص 
نيز مي گويد: هنگامي كه بحث الگوي كش��ت در 
يك منطقه مطرح مي شود، بسياري از مسائل بايد 
در آن ديده شود كه از جمله آن مي توان به مسائل 
اجتماعي و اقتصادي اشاره كرد. به عنوان نمونه اگر 
الگوي كشت در منطقه اي به درستي طراحي شود، 
بايد بتواند علاوه بر رفع نياز به محصول زمينه ايجاد 
اشتغال را نيز فراهم كند. يا اگر در منطقه اي مشكل 
كمبود آب وج��ود دارد بايد بهره وري سيس��تم، 
براساس عوامل محدودكننده و نه صرفاً اقتصادي 
مورد تجزيه و تحليل قرار گيرد و طراحي ش��ود.  
اين استاد دانش��گاه مي افزايد: »مش��كل ديگر، 
نگاه اش��تباه مديران در حوزه توليد است، به طور 
مثال در برخي كشورها اگر كش��اورزي، بيش از 
توان زمين برداشت كند، بايد ماليات هاي زيست 
محيطي سنگيني پرداخت كند، اما در ايران اين 
گونه نيست.« اما متأسفانه در چند سال اخير اين 
موارد در كنار اجراي طرح اصلاح الگوي كاشت به 

رغم تمام اهميتش مغفول مانده است. 
   جايگزيني محصولات بدون توجه به الزامات 

از جمل��ه راهكارهاي پيش��نهادي ب��راي اصلاح 
الگوي كشت و رفع مشكلات بخش كشاورزي در 
اس��تان هاي مختلف، ترغيب كشاورزان به توقف 
كشت محصولات هميش��گي و جايگزيني آنها با 
محصولات جديد است. طرحي كه به دليل عدم 
برخورداري از پشتوانه هاي مطالعاتي و كارشناسي 
در بسياري از استان ها نه تنها دردي از كشاورزان 
دوا نكرده بلكه بر مشكلاتشان هم افزوده است. به 
عنوان نمونه در استان هاي شمالي كشور از جمله 
گلستان محصول سويا به عنوان كشت جايگزين 
شالي به كشاورزان معرفي ش��د اما به دليل عدم 
آگاهي بخشي به كشاورزان و نبود بازاريابي مناسب 
براي اين محصول توليدي، در نهايت كش��اورزان 
دست خالي ماندند و به سمت كشت محصول قبلي 
برگشتند.  كارشناس��ان معتقدند براي موفقيت 
اجراي كش��ت جايگزين بايد طي بررس��ي هايي 
مشخص ش��ود اين جايگزيني براي توليد بيشتر 
است يا بهره وري بيشتر به ازاي واحد آب، يا رفع 
آلودگي خاك، يا براي افزايش حاصلخيزي خاك 

يا سودآوري بيشتر كشاورزان. 
علاوه بر عدم بررس��ي كارشناس��انه و جايگزيني 
محصولي متناس��ب با جغرافي��ا و منابع موجود 
منطقه، عدم برخورداري محصولات جايگزين از 
پوشش بيمه اي نيز يكي ديگر از مشكلات اجراي 
اين طرح محسوب مي شود.  هنگامي كه محصولي 
براي اولين بار وارد الگوي كشت مي شود، مطمئناً 
با خطرپذيري همراه اس��ت، با اي��ن وجود طبق 
اظهارات كامكار محصولات جايگزين از پشتوانه 
بيمه اي برخوردار نيس��تند و همين مسئله خود 

مانعي براي تن دادن به كشت جايگزين است. 
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کشت برنج که آب زیادی مصرف می کند باید محدود شود

 تغییر الگوي كشت 
تنها راه نجات گلستان از كم آبی

سند چشم انداز اشتغال كاشان تدوين مي شود
معاون استاندار و فرماندار ویژه شهرستان کاشان از تدوین سند چشم انداز 
اشتغال شهرستان با رویكرد توجه به مزیت هاي نسبي منطقه خبر داد. 
دكتر مؤمنيان گفت: تهيه سند اشتغال در بخش هاي جغرافيايي بر اساس 
مزيت هاي نس��بي شهرس��تان با همكاري كليه واحدها و دستگاه هاي 
شهرستاني و استاني مهم ترين وظيفه كارگروه اشتغال شهرستان است.  
وي تأكيد كرد: در منطقه و شهرستان كاشان ظرفيت هاي بالقوه اي وجود 
دارد كه مي تواند موتور محركه توسعه اشتغال شهرستان باشد بدون اينكه 
آسيب هاي اجتماعي و زيست محيطي ايجاد كند. لازمه استفاده از آن توجه 
به مباحث كارشناسي، علمي و مديريت همه جانبه است كه مي توانيم با 
كمك همديگر و استفاده از ظرفيت هاي علمي و دانشگاهي شهرستان از 
آن بهره برداري كنيم.  مؤمنيان تأكيد كرد: ارائه تس��هيلات به طرح هاي 
اشتغال زا در صورتي مي تواند مفيد باشد كه فرايندهاي علمي و كارشناسي 
طرح ها طي شده باشد و همه جوانب آن مدنظر قرار گرفته باشد در غير اين 
صورت آسيب ها بيش از منافع بوده و نمي توانيم به آينده  اشتغال زايي طرح 
خوشبين باشيم.  فرماندار كاشان شناسايي طرح هاي اشتغال زايي كه در 
راستاي سياست هاي اقتصاد مقاومتي است را در سطح استان با هماهنگي 
كليه دستگاه هاي اجرايي استان از ديگر وظايف كارگروه اشتغال ذكر كرد.

 گفت وگو با 3 تن از اعضاي هيئت رئيسه
 شوراي شهر شهرکرد 

 معايب برج های دوقلوی شهركرد 
بیشتر از مزايای آن است

پروژه برج هاي دوقلوي ش�هرکرد در مرکز اس�تان چهارمحال و 
بختياري در حالي مراحل س�اخت خود را ط�ي مي کند که آینده 
نگران کننده اي را براي ترافيك این شهر رقم زده است. این برج ها 
به خاطر مج�اورت با دو مرکز بيمارس�تاني بار س�نگين ترافيكي 
و معضلات ش�هري عدی�ده اي را براي م�ردم به وج�ود آورده که 
از همين حالا نيازمند توجه و تدبير مس�ئولان ش�هري اس�ت. به 
همين منظ�ور گفت وگویي را با س�ه تن از اعضاي هيئت رئيس�ه 
عليرضا توکلي رئيس ش�وراي ش�هر ش�هرکرد، حميد فتح الهي 
نایب رئيس ش�ورا و خانم طيبه ش�ریفي، منش�ي هيئت رئيسه و 
عضو کميس�يون فرهنگي ش�ورا انجام دادیم ک�ه در پي مي آید.

    
آقاي توکلي چند درصد از مصوبات شوراي شهر تا کنون 

اجرایي شده است؟ 
شوراي اسلامي شهركرد در سال 93 حدود 549 مصوبه داشت كه 80 
درصد مصوبات اجرايي ش��ده  و 20 درصد آنها به واسطه نبود اسناد و 
مدارك مالكيتي و اس��تعلام هاي صورت گرفته در حال پيگيري يا در 
حال اجرا مي باش��د. در س��ال 94 تعداد 443 مصوبه به تصويب اعضا 
رسيد كه 75 درصد آنها اجرايي شد و 25 درصد به مرحله اجرا نرسيد. 
در بحث كيفيت مصوبات بايد گفت انجام مصوبات بستگي به توانايي 

مالي و اعتباري شهرداري خواهد داشت. 
ارزیابي شما از برج هاي دوقلو چيست؟

زماني كه ش��وراي چهارم ش��هركرد امور را تحويل گرفت اين شورا با 
يك عمل انجام شده مواجه شد. از سال 88 و 89 پروژه برج هاي دوقلو 
مصوب و عمليات اجرايي آن شروع شده بود كه بر اساس طرح اوليه قرار 
بود طي يك برنامه چهار ساله برج ها تكميل و به فروش برسند و فعاليت 
آنها شروع شود. كل پروژه حدود ۱00 ميليارد تومان برآورد شده بود 
كه شامل تأمين زمين، ساخت و احداث مي شد كه مقرر بود 40 ميليارد 
تومان آن با اوراق مشاركت تأمين و مابقي توسط شهرداري تأمين شود 
ولي وقتي اين شورا پروژه را تحويل گرفت سه سال و نيم اين پروژه از 
برنامه زمانبندي خود عقب و حدود ۱0 ميليارد تومان هزينه شده بود و 
گودالي به عمق 24 متر احداث گرديده بود كه در معرض آسيب و خطر 
نيز قرار داشت. لذا شوراي اسلامي شهركرد طي جلسات متعدد به اين 
نتيجه رسيد كه با توجه به اينكه اين پروژه هزينه هايي را بر شهرداري 
تحميل كرده راهي جز ادامه آن نداش��ت و حتي ام��كان برگرداندن 
خاك ها به گودال نيز ديگر وجود نداشت! و عدم پيش بيني شرايط آن 
زمان از جمله تحريم و منابع مالي و تس��هيلات و صندوق توسعه ملي 
عليرغم قول و وعده ها عملي نشد لذا تمامي اين شرايط باعث شد هزينه 
اين برج ها از ۱00 ميليارد به 300 ميليارد تومان افزايش پيدا كند و اين 
عوامل باعث شد كه امروزه اين شورا با اين برج ها مواجه باشد. در رابطه با 
نقاط قوت و ضعف اين پروژه بايد گفت مزاياي اين پروژه بحث پاركينگ 
مي باشد كه 6 طبقه از برج اختصاص به پاركينگ دارد و حدود 30 هزار 

متر مربع مي باشد كه حدود 850 خودرو در آن قابل پارك است. 
در مورد نقاط ضعف اين پروژه مي توان به س��ايه انداختن اين پروژه و 
بحث ترافيك اشاره كرد. ديگر ضعف اين پروژه را مي توان به مكان يابي 
اين طرح اشاره كرد كه مناسب نبوده و اولين آسيبي كه اين برج ها به 
شهر وارد خواهند كرد و مباحثي همچون مالي، مديريتي و شهرسازي 

از ديگر معايب اين پروژه عظيم مي باشد. 
آقاي توکلي آیا شهردار شهرکرد مطلوب و ایده آل شورا 
مي باشد و چه اقداماتي براي تقویت شهرداري و رفع نقاط 

ضعف آن صورت گرفته است؟ 
آنچه مي تواند مبناي ارزيابي ش��هردار قرار گيرد چگونه رس��يدن به 
برنامه ها و بودجه ها مي باش��د. در واق��ع مؤلفه هاي ارزيابي ش��ورا از 
شهرداري اين است كه بدانيم آيا به عنوان مثال در سه ماه اول سال به 
بودجه رسيده است يا خير، آيا برنامه هاي طراحي شده انجام شده اند 

يا خير؟
لذا با برنامه هاي ص��ورت گرفته، بودجه و خروج��ي برنامه ها عملكرد 
شهردار را ارزيابي مي كنيم و نكته مهم اينكه شهردار شهركرد با ايجاد 
تعامل با دستگاه ها توانسته است خدمات خوبي را ارائه دهد. به عنوان 
مثال بازگشايي خيابان كاش��اني از اقدامات و تعامل شهردار شهركرد 
بوده است. همچنين عقب نشيني خيابان رهبر توسط دانشگاه شهركرد، 
بهسازي جاده دانشگاه آزاد شهركرد كه وقوع تصادفات را در پي داشت 
و كمر بن��دي ميدان قمر بني هاش��م را مي توان برش��مرد كه با تعامل 

استانداري انجام شدند. 
خانم ش�ریفي لطفاً بفرمایيد اه�م فعاليت هاي فرهنگي 

شوراي اسلامي شهرکرد در این دوره چه بوده است؟ 
آنچه از نظر مالي در توان شورا بوده و مي توانست انجام دهد را مي توان به 
عنوان مثال به نامگذاري هاي ميادين، خيابان ها، بزرگراه ها به نام شهدا 
يا نخبگان و مشاهير استان يا شهرمان ... را نام برد. همچنين اين شورا با 
حمايت شهرداري شهركرد دايره المعارفي از مسائل شهري كه توسط 
يكي از اساتيد دانشگاه در حال تنظيم بوده و به زودي به چاپ خواهد 
رسيد را در دست اقدام دارد. مصوبات فرهنگي شورا شامل حمايت هاي 
مالي از كتاب هايي كه حفظ فرهنگ شهر را ترويج مي كنند و گذشته 
قومي و بومي را به نس��ل هاي آينده به يادگار مي گذارن��د نيز از ديگر 

فعاليت هاي ما در اين دوره بوده است. 
با توجه به گستردگي فعاليت هاي فرهنگي در امور شهري، 

شورا در این رابطه چه اقداماتي انجام داده است؟
در س��ال گذش��ته برگزاري كنگره 2400 شهيد اس��تان كه با شكوه 
خاصي برگزار ش��د. برگزاري جشن ها به مناس��بت هاي مختلف براي 
نشاط روحي و رواني مردم، كمك و حمايت از زنان سرپرست خانوار كه 
دغدغه اعضاي شوراي اسلامي شهركرد مي باشد ديگر اولويت شوراي 
اسلامي ش��هركرد بوده اس��ت به ويژه آنكه در تنظيم مصوبات شورا، 
زنان سرپرست خانوار از هرگونه عوارض كسب و پيشه معاف شده اند. 
همچنين كار فرهنگي صورت گرفته نقاشي هاي ديواري در بافت هاي 
فرسوده شهركرد اس��ت كه با محتواي ملي، بومي، استاني و اسلامي 

صورت گرفته است. 
در حوزه هاي مختلف فراخوان ايده هاي شهروندي برگزار شد كه پس 
از جمع بندي مورد بحث و بررس��ي قرار گرفتند ك��ه نهايتاً ايده هاي 
برتر انتخاب و علاوه بر جوايز ارزنده به كس��اني كه اي��ن ايده ها را ارائه 
كرده اند از همان افراد جهت اجراي طرح استفاده خواهد شد. فراخوان 
ديگري نيز در دست اقدام است كه ميادين غرب شهركرد را با حمايت 
از پايان نامه هاي دانش��جويي كه در جهت رفع مشكلات و زيباسازي 
فضاي شهر دخيل هستند حمايت و عملياتي كنيم، همچنين بهسازي 

محيط هاي بازي كودكان از ديگر امور فرهنگي ما تاكنون بوده است.

ريزگردهاي قزوين به البرز و تهران می رسد
حل بحران تالاب »الله آباد« در گرو تعاملات سازمان محيط زیست، منابع مدیریت آب و منابع طبيعي قزوین است

از اوایل ده�ه 80 با کاهش منابع آب�ي و در پي آن تضعيف کش�اورزي به 
عنوان نيروي محرکه اقتصاد استان گلستان در بخش کشاورزي، ضرورت 
اجراي »طرح اصلاح الگوي کش�ت« در اس�تان به عنوان تنها راه نجات 
کشاورزي احس�اس شد و مس�ئولان را برآن داش�ت تا با تشكيل ستاد 
ویژه در این زمينه و نوشتن پيش نویس طرح مذکور براي رفع مشكلات 
موجود در بخش کش�اورزي وارد ميدان ش�وند. طرح نوش�ته شد اما به 
رغم تمام اهميتش تا اواخر دهه 80، دس�ت نخ�ورده باقي ماند و فعاليت 

کشاورزان طبق روال سال هاي گذشته ادامه یافت آن هم در شرایطي که 
آب کافي براي این بخش باقي نمانده بود و کش�ت محصولات هميشگي 
نه نياز مصرف کنندگان را برطرف مي کرد و نه س�ودي براي کشاورزان و 
توليدکنندگان داشت.  بالاخره چندي پيش باز بحث اجراي طرح اصلاح 
الگوي کشت در استان گلستان به عنوان تنها راه نجات بخش کشاورزي 
منطقه مطرح ش�د. طرحي که مس�ئولان اس�تان اجراي آن را مستلزم 
انجام بررسي ها و مطالعات دقيق و همكاري و تلاش همه جانبه مي دانند. 

مريم احمدي
   گزارش يك

كنگره شهداي البرز سال آينده برگزار مي شود   
فرمانده سپاه امام حسن مجتبي)ع( البرز     البرز
با بيان اينكه كنگره شهداي استان اوايل 
سال آينده برگزار مي شود، گفت: براي اجراي اين كنگره بزرگ بايد 
ابت�دا در شهرس�تان ها كنگره ه�اي كوچ�ك اجراي�ي ش�ود. 
سردار علي استادحسيني با بيان اينكه فعاليت كنگره بايد ماندگار شود، 
اظهار داشت: بايد براي شهداي شاخص استان البرز فيلم و مستند ساخته 
شود.  وي با اشاره به اينكه يكي از راه هاي مناسب، گفتن شعر و سرود در 
زمينه شهدا و شهادت است، گفت: براي برپايي كنگره شهداي استان 
البرز بايد براي هر شهيد نماهنگ تهيه شود. همچنين براي اجراي اين 
كنگره بزرگ بايد ابتدا در شهرستان ها كنگره هاي كوچك اجرايي شود.  
استادحسيني با اشاره به اينكه اين امر در انجام امور مربوط به جمع آوري 
آثار شهدا كمك مي كند، گفت: با انجام اين فعاليت تمامي زندگي نامه 
شهدا جمع آوري شده كه در نتيجه آن مي توان با برنامه ريزي روي اين 

اطلاعات آثاري مانند كتاب، شعر، سرود و تئاتر را تهيه كرد. 

 ثبت خانه و باغ كیهان خراسان جنوبي 
در فهرست آثار ملي    

خانه و باغ كيهان از بناهاي بسيار با ارزش     خراسان جنوبي
اواخر قاجار – اوايل پهلوي شهرستان 
سربيش�ه، ش�هر مود در فهرس�ت آثار ملي كش�ور به ثبت رسيد. 
طاهره مال اندوز مسئول حوزه ثبت آثار تاريخي، فرهنگي، طبيعي و ميراث 
معنوي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري خراسان 
جنوبي در اين خصوص گفت: اين اثر از معدود خانه هاي قاجاريه منطقه 
است كه در يك ضلع آن سرداب وجود دارد و عناصر معماري سنتي آن 
پابرجاست و محل سكونت يكي از خوانين محل بوده است.  وي افزود: اين 
بنا مانند اكثر خانه هاي سنتي يك حياط مركزي دارد كه داراي دو ايوان 
شمالي و جنوبي بوده است. البته ايوان ش��مالي هم اكنون مسدود شده 
و تبديل به اتاق شده است. در ضلع ش��رقي اتاق هايي قرار دارد كه تابش 
بند هاي زيباي آن جلوه و زيبايي خاصي به بنا داده است. ضلع غربي حياط 
با باغي ميوه ارتباط دارد كه هم اكنون به دليل خشكس��الي درختان آن 
خشكيده اند.  مال اندوز افزود: اين اثر جزو خانه هاي بزرگ و شاخص مود 

بوده كه در زمان خود در مقياس روستايي يك شاهكار است. 

گردشگري سیستان و بلوچستان مغفول مانده    
دامنه وسيعي از تنوع گردشگري در     سيستان و بلوچستان
ب�ا  اس�تان  مختل�ف  بخش ه�اي 
برجستگي هاي خاص جغرافيايي داريم كه بيشتر آنها يا بي نام و نشان 
مانده يا در مسير تخريب و فراموشي قرار گرفته كه لازمه ورود در چرخه 
اقتصاد گردشگري ملي شناسايي و برجسته كردن اين مكان ها در سطح 
ايران و جهان است كه به دنبال آن اشتغال مردمان را در پي خواهد داشت. 
علي اوسط هاشمي استاندار سيستان و بلوچستان با عنوان كردن اين مطلب 
گفت: اگر بخواهيم نگاه ايرانيان و جهانيان را به استان پررنگ كنيم لازمه اش 
همين توسعه استان از لحاظ گردشگري به دور از هرگونه تعصب و تنگ نظري 
مي باشد.  رئيس شوراي راهبردي گردشگري استان ادامه داد: به پاسداشت 
صبوري و مهمان نوازي مردم اين ديار تمامي مسئولان موظفند كليه امكانات 
خود را به كار گرفته و در جهت توسعه ملي با توجه به ظرفيت ها و پتانسيل هاي 
فراواني كه اين استان دارد طرح ها و پروژه هاي گردشگري و درآمدزاي قابل 
اجرا در اين استان را شناسايي و ظرف مدت ۱5 روز به دبيرخانه ارسال دارند. 

  4 هزار میلیارد تسهیلات 
براي صنايع كوچك مركزي     

مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي     مركزي
اس�تان مرك�زي از تخصي�ص 4 هزار 
ميليارد ريال تسهيلات به منظور رفع مشكلات 300 واحد صنعتي 
داد.  خب�ر  در س�ال ج�اري  اس�تان  متوس�ط  و  كوچ�ك 
مصطفي آمره گفت: هم اكنون واحدهاي صنعتي كوچك و متوس��ط با 
مشكلات بسياري مواجه هستند كه دولت تمام تلاش خود را براي رفع 
آنها به كار بسته اس��ت.  وي عدم ارتقاي تكنولوژي واحدهاي صنعتي را 
از مهم ترين چالش هاي پيش روي صنايع كوچك دانس��ت و اظهار كرد: 
شركت شهرك هاي صنعتي استان مركزي با ايجاد فن بازار منطقه اي تلاش 
دارد سطح تكنولوژي واحدهاي صنعتي را ارتقا بخشيده و مشكلات اين 
حوزه را حل و فصل كند.  امره با بيان اينكه توانمندسازي صنايع كوچك 
از مهم ترين اولويت ها و سياست هاي شركت شهرك هاي صنعتي است، 
اضافه كرد: شركت شهرك هاي صنعتي در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتي 
توانمندسازي صنايع كوچك استان را دستور كار قرار داده است كه در اين 
زمينه ضمن بهره گيري از ظرفيت فن بازار با كمك دانشگاه ها براي ارتقاي 
دانش صنايع كوچك گام بر مي دارد.  مديرعامل شركت شهرهاي صنعتي 
اس��تان مركزي ادامه داد: در حوزه ارتقاي فناوري صنايع اس��تان داراي 
ظرفيت هاي خوبي است و به رتبه برتر كشوري رسيده است.  آمره افزايش 
كيفيت در خدمات رساني به صنايع كوچك را از ديگر سياست هاي شركت 
شهرك ها برشمرد و افزود: با حمايت از خوشه هاي صنعتي به دنبال افزايش 
كيفيت در خدمات رس��اني به صنايع كوچك هس��تيم.  وي از برگزاري 

دوره هاي آموزش مهارت و كارآفريني با حضور 2 هزار نفر خبر داد.
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